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For the four days from 25th to 28th July 2011, thirty two participants from different parts of Sudan came together in Khartoum to take part in a course: Gender, Adaptation to Climate Change and Water Resources Management (IWRM). The course was organized by the Development Studies and Research Institute (DSRI), University of Khartoum, in collaboration with Nile IWRM-Net and with support from UNDP/Cap-Net.  

The objective of this course is to strengthen the capacity of the key stakeholders in water and its related sectors, including government officials, water managers, NGOs, research institutions, and academia to analyze, design, implement, and advocate for gender-responsive initiatives, programs, and policies to adapt to the impacts of, and take action on, climate change in IWRM that are consistent with the achievement of sustainable environment – MDGs. Other goal of the training is to equip these stakeholders with appropriate knowledge to manage climate change and environmental crises to improve both genders livelihood, while ecologically managing water resources.
The participants were highly satisfied with the quality of the training. They indicate that the course represented a useful opportunity for gaining appropriate knowledge on gender, adaptation to climate change and IWRM. Most participants commented that their participation in the course was a good investment for their professional and the knowledge gained by this training will help in improving their work experience.
The course core facilitators were Dr. Fatma Osman Ibnouf and Dr. Muna Mirghani. In addition to three guests, Dr. Nagmeldin Elhassan Goutebi from NAPA, Dr. El Amin Sanjak from Faculty of Forestry, University of Khartoum and Dr. Ismail Fadl El Moula Mohamed from Metrological Authority. Having guest speakers with high professional standing and merits in the climate change and NAPA increased the professional level and status of the course.  

Fatma Osman Ibnouf (PhD)

Assistant professor

The course coordinator

PS: The course concluded with participants being presented with certificates for successfully attending the training course issued by DSRI, University of Khartoum.
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دورة تدريبية في النوع الاجتماعي (الجندر) والتأقلم مع التغيرات المناخية
والإدارة المتكاملة للموارد المائيّة
معهد الدراسات والبحوث الإنمائية، جامعة الخرطوم - السودان
من 25 إلى 28 يوليو 2011م

أقام معهد الدراسات والبحوث الإنمائية بجامعة الخرطوم لمدة أربعة أيام من 25 إلى 28 يوليو 2011م دورة تدريبية في النوع الاجتماعي (الجندر) والتأقلم مع التغيرات المناخية والإدارة المتكاملة للموارد المائيّة، حضرها إثنان وثلاثون مشاركاً من جميع أنحاء السودان. نظم الدورة التدريبية معهد الدراسات والبحوث الإنمائية بجامعة الخرطوم بالتعاون مع شبكة النيل للإدارة المتكاملة للموارد المائيّة (Nile IWRM-Net) وبدعم من برنامج الأمم المتحدة الإنمائي لمبادرة بناء القدرات من أجل الإدارة المتكاملة للموارد المائيّة (Cap-Net/UNDP). صمم الدورة واشترك في التدريس دكتورة فاطمة عثمان ابنعوف الأستاذ المساعد بمعهد الدراسات والبحوث الإنمائية بجامعة الخرطوم (وعضو GWA) والدكتورة منى ميرغني (Nile IWRM-Net). اشترك في التدريس أيضاً دكتور نجم الدين الحسن قطبي (NAPA) ودكتور الأمين سنجك من كلية الغابات بجامعة الخرطوم و الدكتور اسماعيل فضل المولى محمد من هئية الإرصاد الجوي.
الهدف من هذه الدورة هو تعزيز وبناء قدرات أصحاب القرار والمسؤولين الحكوميين، والعاملين في مجالات إدارة المياه، ومنسوبي المنظمات غير الحكومية، والمؤسسات البحثية والأكاديمية، لتحليل وتصميم وتنفيذ وتبني مبادرات تستجيب للنوع الاجتماعي، لبرامج وسياسات تتلاءم مع إتخاذ إجراءات بشأن التغيرات المناخية والتخفيف من آثارها في الإدارة المتكاملة للموارد المائية بما ينسجم مع تحقيق بيئة مستدامة - أهداف الألفية الإنمائية. الهدف الآخر من التدريب هو تزويد المشاركين بالمعرفة الملائمة والأساليب والمهارات اللأزمة لإدارة تغير المناخ والأزمات البيئية لتحسين سبل العيش لكلا الجنسين، مع مراعاة تعزيز الاستدامة البيئية لإدارة أفضل للموارد المائية .
عبر المشاركون عن آرائهم ووجهات نظرهم تجاه الدورة التدريبية من خلال استمارة تقييم المشاركين للدورة، وقد أبدى المشاركون إعجابهم ورضاهم التام وحسن استفادتهم من برنامج الدورة والمادة التدريبية. وكذلك عبر المشاركون عن رضاهم عن منهج التدريب وعن قدرات وخبرة الأساتذة المحاضرين. وقد بين التقييم أن المشاركين استفادوا من التدريب من عدة جوانب إضافة إلى أن تبادل الخبرات والآراء من خلال تفاعل المشاركين والمشاركات في المناقشات والمداخلات ساهم في تعزيز المعرفة والمهارات المكتسبة.
دكتورة/ فاطمة عثمان ابنعوف ـ منسقة الدورة
